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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (2) bekezdése és az egyes házszabályi rendelkezésekről szóló 10/2014. (II. 
24.) OGY határozat 121. §-a alapján interpellációt kívánok benyújtani. 

Az interpelláció címzettje: Dr. Kásler Miklós, emberi erőforrások minisztere 

Az interpelláció címe: "Sok hűhó semmiért?! Hiába a sok „családbarát” intézkedés, mégsem 
születik több gyermek!" 

Tisztelt Miniszter Úr!

Évek óta azt halljuk, hogy a demográfiai problémákat a kormány az egyik legfontosabb ügynek
tekinti. Sajtótájékoztatók, bejelentések, költségvetések, évek sora szólt arról, hogy milyen fontosak
a  családok és  az,  hogy több gyermek  szülessen.  Ehhez  képest  az  adatok  alapján,  a  meghozott
intézkedések kevés sikert értek el.

A napokban jelent meg a legújabb döbbenetes hír, miszerint tovább fogy a magyar lakosság. Az első
negyedévben a születések száma 4,3%-kal kevesebb, a halálozásoké 1,6%-kal több volt, mint 2018
azonos  időszakában.  Ennek  következtében  a  természetes  fogyás  10%-kal  nőtt  az  egy  évvel
korábbihoz képest. De csökkent a házasságkötések száma is.

Sajnos már egy jó ideje csak arról szólnak a népesedéssel kapcsolatos hírek, hogy tovább fogy a
magyar lakosság, hogy kevesebb gyermek születik, mint korábban. Leginkább Nyugat-Dunántúlon
csökkent  a  születések  száma,  11%-kal.  Sőt  a  népesség  száma  is  leginkább  itt,  illetve  Dél-
Dunántúlon csökken. A születések száma több évtizedes mélypontra került az utóbbi időben.

A kormány által sokszor emlegetett és növelni kívánt teljes termékenységi arányszám értéke 1,41
volt, az előző év első három hónapjára számított 1,45-hoz képest. Látszólag bizakodásra adott okot
az elmúlt években, hogy ez a mutató egy ideig növekedett. Ez azonban megállt, sőt egyre inkább
úgy tűnik, hogy visszafordult.

Az  adatokat  nézve  tehát,  láthatóan  nem  sokat  érnek  a  kormány  családvédelmi  akciótervei.
Kiszámítható családpolitikára lenne szükség, nem pedig egy-két-három évig élő támogatásokra.



Igaz,  a  népességcsökkenés  már  évtizedekkel  ezelőtt  elkezdődött,  ezért  is  egyre  kevesebb  a
szülőképes korú nő. De ezt tetézi, hogy a kivándorlás miatt sokan már nem Magyarországon szülik
meg  gyermeküket.  Egyes  kutatások  szerint  Angliában  illetve  más  célországokban  élő  magyar
családok között jóval magasabb a termékenység, mint itthon. Tehát több gyermeket vállalnak a kint
élő magyarok, mint az itthon maradók. Nyilvánvalóan ez összefügg azzal is, hogy itthon milyenek a
körülmények, a bérek, milyen az egészségügy és oktatás színvonala. Egyértelmű: ahol biztosabbak
a megélhetést szolgáló támogatások, keresetek szintje, és ahol jobb az egészségügyi ellátás, vagy
ahol többet nyújt az oktatási rendszer, ott szívesebben vállalnak a szülők több gyermeket. Amíg
nálunk ez nem így van, ne nagyon számítsunk jelentős változásra.

Sőt,  itthon  a  lakhatási  szegénység,  az  otthonteremtés  nehézségei,  a  csigalassúsággal  növekvő
bölcsődei  férőhelyek  száma,  a  munkaerő-piacra  való  visszatérés  esélyei,  a  munkajogi  védelem
meggyengülése is mind az ellen hatnak, hogy a családok több gyermeket vállaljanak.

Azt  is  érdemes  megemlíteni,  hogy  miközben  Magyarországon  összességében  valóban  jelentős
összeg jut a családok támogatására, annak eloszlása miatt, arányaiban jóval kevesebb jut az átlagbér
alatt kereső családoknak és az alul lévőknek. Minden évben egyre kevesebb jut a családi pótlékra,
és a legszegényebbek támogatásaira, ezt mutatják a családbarátnak hazudott jövő évi költségvetés
számai is. Egy példa: jövőre 10,5 milliárd forint jut a nagycsaládosok autóvásárlási támogatására,
miközben a mozgáskorlátozottak autóvásárlására illetve átalakítására 841 millió forint jut évente.

Ehhez  képest  Lengyelországban  az  univerzális  családi  támogatások  erősítésével,  növelésével
jelentősen csökkentették a gyerekszegénységet az elmúlt években, pedig ott sem baloldali kormány
van hatalmon. Ha már a gyermekek születését nem tudja a magyar kormány növelni, legalább a már
megszületett gyermekek helyzetét javíthatná.

Mi számtalanszor letettük az asztalra javaslatainkat, legutóbb a Gyermek, család, lakhatás címet
viselő határozati javaslatban foglaltuk össze, hogy szerintünk milyen lépésekre volna szükség, egy
komplex  családpolitika  kialakításához.  Ezt  mindannyiszor  leszavazták  a  fideszes  képviselők.
Önöket igaziból nem érdeklik a magyar családok, csak marketing célokra használják őket.

A tavalyi évet a „Családok évének” nevezték, miközben csak abban az évben több ezer családot
tettek az utcára. A gyermekes családok elhelyezés nélküli kilakoltatása érdekében semmit nem tett a
kormány az elmúlt 9 évben. A családi pótlék, az anyasági támogatás, a gyes, a gyet összegét egy
forinttal  nem  emelték  meg,  és  jövőre  sem fogják,  így  azok  már  tizenkettedik  éve  változatlan
összegben kerülnek majd folyósításra.  A legelesettebbek támogatásait  a Fidesz csökkentette,  sőt
többet megszüntetett az elmúlt években. Ahogyan a tavalyi év sem volt valójában a családok éve,
úgy  a  jövő  évi  költsgévetés  sem  a  családok  támogatásának  költségvetése  lesz.  Azért  mert
néhányaknak jobb lesz, a többség jövőre sem fog jobban élni.

Mindezek miatt kérdezem:

Miért a jobb helyzetű családokat támogatják nagyobb mértékben? 

Miért mondtak le a szegénységben élő gyermekekről és családjaikról? 

Miért nem teszik szélesebb körben elérhetővé az otthonteremtést segítő támogatásokat a bérből és
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fizetésből élők számára? 

Miért nem támogatja a kormány a komplex családpolitikai intézkedéseket? 

Tisztelettel várom válaszát!

Budapest, 2019. június 4.

Korózs Lajos 

országgyűlési képviselő

(MSZP)
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